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ČÍMĚŘSKO 
informační list obce Číměř s osadami              prosinec 2021

Vážení spoluobčané, dostává se vám 
do rukou poslední číslo zpravodaje 
obyvatel Číměřska v tomto roce. Čís-
lo, ve kterém vás chceme především 
podrobně informovat o nastalé změně 
ve financování odpadového hospo-
dářství v naší obci. Jedná se o změnu, 
která byla vynucená novým zákonem 
o odpadech a která se dotkne každého 
z nás. Za většinu zastupitelů si dovoluji 
tvrdit, že při rozhodování o novém sys-
tému jsme byli vedeni především tím, 
aby byl systém co nejpřívětivější a nej-
pohodlnější pro občany.

Na Štědrý den si připomeneme 101 
let od narození našeho významného 
spoluobčana Číměřska, cestovate-
le, spisovatele a fotografa pana Jiřího 
Hanzelky. Ve své poslední publikova-
né knize „O toleranci“ se zamýšlel nad 
vzájemnou tolerancí v rodině i mimo 
ni, v zaměstnání, v různých kulturách 
a národech. Varoval před plíživými 
změnami ve společnosti, které vedou 
k nárůstu agresivity. Psal o toleranci 
nahlížené s rozumem, která ale neu-
stupuje nebezpečí. Varoval před „oko-
ráním“ hranic tolerance, kdy si lidé po 
opakovaném porušení určité normy 
chování na tuto porušenou normu 
zvyknou jako na nový základ chování, 
který posléze začnou opětovně po-

rušovat, a hranice únosnosti téhož se 
stále posouvá. Ačkoli od vydání těchto 
úvah Jiřího Hanzelky uplynulo již 22 
let, i dnes se můžeme poučit z jím na-
bízeného východiska obracejícího se 
ke společnosti a voleným zástupcům, 
kteří by celé společnosti měli jít příkla-
dem, protože „konfrontace přesně for-
mulovaných a důsledně obhajovaných 
myšlenek neznamená konfrontaci lidí. 
Názorový protivník nemusí být nepří-
telem. (…) Uvidí-li společnost, že její 
volení zástupci jsou schopni vnímat a 
respektovat názory těch druhých, za-
čne jejich toleranci vyžadovat jako zá-
kladní pravidlo komunikace“. V závěru 
pan Hanzelka optimisticky dodává: 
„Myslím teď na kapky vody, které vítězí 
nad tvrdostí kamene. Potřebují k tomu 
jen dost času.“

Bohužel, naše společnost je nyní 
rozdělená. Neuplynul půlrok a je tu 
další kovidová vlna, plní se nám ne-
mocnice, zdravotníci nestíhají a spo-
lečnost se hádá, očkovat, neočkovat, 
nosit roušky, nenosit… a mezitím od-
cházejí další lidé, kteří tu s námi ještě 
mohli být. Často zbytečně. Prosím, 
vezměme rozum do hrsti, chovejme se 
zodpovědně a buďme tolerantní ke své 
rodině i k okolí. Předvánoční čas k ta-
kovému zamyšlení přímo vybízí.

Co mi udělalo radost? Že se to, co 
jste si přečetli výše, nepřenáší až tak 
mezi nás, sem dolů k nám. Tady doma 
se umíme domluvit, umíme si pomoci, 
umíme se bavit.  Mám radost z toho, 
že zastupitelé v obci táhnou za jeden 
provaz, přemýšlí, nehádají se, pomá-
hají, jak mohou. Mám radost z toho, že 
se nám postupně daří realizovat to, co 
jsme si naplánovali, i když ne všechno 
jde tak rychle, jak bychom chtěli. Těším 
se, že zase začneme počátkem příštího 
roku připravovat další nové projekty. 

Budu moc rád, když se do plánová-
ní zapojí i veřejnost se svými nápady. 
Kdokoliv mi může napsat, zavolat, pro-
bereme vaše nápady a připomínky tře-
ba u kávy u nás na úřadě.

Závěrem mi dovolte, abych vám 
s nadcházejícím koncem roku popřál 
hlavně hodně zdraví, abychom pře-
čkali nadcházející nepříjemné období 
spojené s různými omezeními našeho 
běžného života. Přeji vám příjemné  
a hlavně klidné prožití vánočních svát-
ků, a abyste přečkali ve zdraví oslavy 
Nového roku. Přeji 
vám krásný a úspěšný 
celý příští rok 2022.

Radek Kněžínek
starosta obce

Nastává advent, doba naděje a ra-
dostného očekávání, čas na ztišení  
a rozjímání. Ačkoliv si mnozí z nás 
zvykli na předvánoční shon a přistou-
pili na zoufalý pokus přeměnit Vánoce 
na svátky konzumu, opravdové Váno-
ce jsou svátky ticha. V tichu a ústraní 

betlémského chléva se narodila Láska, 
pouze v tichu můžeme naslouchat dru-
hým a pouze v tichu může promlouvat 
naše nitro včetně svědomí, abychom 
tak došli k pokoře nezbytné k nalezení 
pravého štěstí. A právě k tomu, aby-
chom připravili naše srdce, je tu ad-

vent, aby nám, až Vánoce minou, zů-
staly dary, které nepominou. 

Všem čtenářům příjemně prožitý 
advent a požehnané Vánoce. 

Jan Špulák
za římskokatolickou farnost

Ve středu 22. prosince od 17 do 
19 hodin zveme všechny lidi dobré 
vůle na skleničku punče před kostelem 
sv. Jiljí, odkud si rovněž mohou odnést 
do svých domovů Betlémské světlo. 

Kostel bude na Štědrý den otevřen      
od 13 do 15 hodin, mše svatá bude 
sloužena až v sobotu 8. ledna 2022 od 
15 hodin. V sobotu 1. ledna 2022 mše 
výjimečně nebude!

VÁNOCE V ČÍMĚŘI



2
ČÍMĚŘSKO - informační list obce Číměř s osadami

Zkrácený zápis z 24. zasedání Zastupitelstva obce 
Číměř ze dne 4. 10. 2021 

Ing. Zdeněk Král představil a vysvětlil detaily Plánu financová-
ní vodovodů na období 2021 až 2030, jehož je autorem. Následně 
proběhla dlouhá diskuse především na téma tvorby fondu obnovy 
vodovodů a kanalizací v souvislosti s cenou vodného a stočného. 
Zastupitelstvo následně Plán financování vodovodů a kanalizací na 
období 2021-2030 schválilo.

Zastupitelstvo schválilo prodej části pozemku p.č. 1695/14 (orná 
půda) v k.ú. Číměř o výměře cca 400 m2 za cenu 300 Kč/1 m2 panu 
Liboru Jirkovi za účelem výstavby rodinného domku. Kupující 
uhradí náklady na vyhotovení geometrického plánu na oddělení 
předmětné části pozemku a uhradí náklady na provedení vkladu do 
katastru nemovitostí. Zastupitelstvo pověřilo starostu uzavřením 
kupní smlouvy.

Zastupitelstvo zamítlo záměr prodeje části pozemku p.č. 2606 
v k.ú. D. Voda (ostatní plocha) o výměře cca 100 m2 a zároveň schvá-
lilo záměr pronájmu daného pozemku panu Chrobokovi z Dobré 
Vody.

Zastupitelstvo schválilo záměr prodeje části pozemku p.č. 
3787/2 (ostatní plocha) o výměře cca 2 m2 v k.ú. Číměř paní Ladi-
slavě Filipové.

Zastupitelstvo schválilo záměr odkupu části hlavního odvod-
ňovacího zařízení v délce 176 m na pozemcích p.č.  4193 a 4224/2 
v k.ú. Číměř, které vede přes rybníky Soudek a Džbánek, od České 
republiky – Státního pozemkového úřadu za cenu stanovenou zna-
leckým posudkem. Kupní cena činí 23 830 Kč včetně znalečného. 
Zastupitelstvo pověřilo starostu obce podpisem kupní smlouvy.

Zastupitelstvo schválilo uzavření smlouvy o budoucí smlouvě  
č. JH-001030070068/003-ASE o zřízení věcného břemene s EG.D. 
a.s., Lidická 1873/36, Černá Pole, 602 00 Brno na pozemku p.č. 889  
v k.ú. Lhota u Sedla, což je cesta, pod níž by měl být protlakem ve-
den kabel NN pro paní Zikmundovou.

Zastupitelstvo schválilo uzavření smlouvy o budoucí smlou-
vě č. JH-001030070069/001-FIERA o zřízení věcného břemene  
s EG.D. a.s., Lidická 1873/36, Černá Pole, 602 00 Brno na pozemku 
p.č. 994/3 v k.ú. Číměř (chodník), za účelem napojení kabelu NN na 
stávající kabel NN.

Fondrealit.cz nabízí odkup pozemků p.č. 2174/1 a 2174/2 v k.ú 
Dobrá Voda, za než požaduje cenu 500 Kč za 1 m2. Znalecký posu-
dek určuje cenu obvyklou na cca 108 Kč za 1 m2. Obec má na po-
zemky předkupní právo. Zastupitelstvo schválilo záměr odkupu po-
zemků p.č. 2174/1 a p.č. 2174/2 v k.ú Dobrá Voda za cenu uvedenou 
znaleckým posudkem (číslo položky 81-35-21) znalkyně Ing. Šárky 
Řezníčkové, Ph.D.

Starosta informoval zastupitele a přítomné o informacích od 
ministerstva vnitra o dopadu nové odpadové legislativy na obec-
ně závazné vyhlášky v oblasti odpadového hospodářství a nutnosti 
schválit novou OZV o místním poplatku za likvidaci odpadu s plat-
ností od 1. 1. 2022. Rozpoutala se velká diskuze ohledně likvidace 
odpadu, o způsobech financování a dopadu na občany obce. Dis-
kuze byla více než hodinová. 

V závěrečné diskuzi se objevil se dotaz na možnou opravu lávky 
pro pěší přes potok u Adamců.

Pan Semerád informoval zastupitele o současné situaci spojené 
s prodejem stavebních parcel v Potočné. Vyjádřil nesouhlas se za-
mýšlenou stavbou na p.č. 2187 v k.ú. Potočná u Číměře.

Zkrácený zápis z 25. zasedání Zastupitelstva obce 
Číměř ze dne 16. 11. 2021 

Starosta informoval zastupitele o tom, že obec na základě zna-
leckého posudku rozporovala kupní cenu požadovanou prodáva-
jícím pozemků p.č. 2174/1 a 2174/2 v k.ú. Dobrá Voda u Číměře. 
Odpověď prodávajícího obec zatím neobdržela.

 Zastupitelům i veřejnosti byly podrobně vysvětleny dvě ver-
ze vyhlášek o místním poplatku za komunální odpad. První ver-
ze počítá s paušálním poplatkem za osobu/rok žijící trvale v obci  
a paušálním poplatkem na objekt a na objekt, kde nikdo trvale neži-
je (rekreační objekty). Druhá verze vyhlášky určuje místní poplatek 
za odkládání komunálního odpadu z nemovité věci podle kapaci-
ty soustřeďovacích prostředků na odpad. Po diskuzi zastupitelstvo 
schválilo obecně závaznou vyhlášku obce Číměř č. 3/2021 o míst-

ním poplatku za obecní systém odpadového hospodářství, tj. výše 
uvedenou první verzi.

Zastupitelstvo schválilo prodej části pozemku p.č. 3787/2 (ostat-
ní plocha) o výměře 2 m2 v k.ú. Číměř panu Jaroslavu Filipovi. Ku-
pující uhradí náklady na vyhotovení geometrického plánu a vklad 
do katastru nemovitostí. Starosta byl pověřen uzavřením kupní 
smlouvy.   

Zastupitelstvo schválilo záměr pronájmu části pozemku p.č. 
1355/12 (ostatní plocha), části pozemku p.č. 1366 (ostatní plocha) 
a části pozemku p.č. 1336, vše v k.ú. Dobrá Voda u Číměře, panu 
Tomáši Ludvíkovi. 

Zastupitelstvo schválilo prodej 35 m3 dříví na stavbu rodinného 
domu v Číměři p. Martinu Novákovi, Číměř 14, za cenu 1000 Kč/m3 
s tím, že p. Martin Novák na vlastní náklady zajistí těžbu a přiblížení 
dříví.

Zastupitelstvo schválilo prodej 35 m3 dříví na stavbu rodinného 
domu v Číměři p. Miroslavu Novákovi, Číměř 14, za cenu 1000 Kč/
m3 s tím, že p. Miroslav Novák na vlastní náklady zajistí těžbu a při-
blížení dříví.

Zastupitelstvo schválilo prodej 25 m3 stavebního dříví p. Vlasti-
slavu Mazancovi, Nová Ves 44, za cenu 1000 Kč/m3 s tím, že p. Maza-
nec na vlastní náklady zajistí těžbu a přiblížení dříví.

Zastupitelstvo schválilo záměr pronájmu rybníka v Bílé p.č. 412 
(vodní plocha) o výměře 2081 m2 v k.ú. Bílá u Sedla na dobu 5 let,  
p. Jiřímu Kocarovi a p. Pavlu Hornekovi.

Zastupitelstvo schválilo podání žádosti o dotaci z podprogramu 
Podpora obnovy a rozvoje venkova v r. 2022, dotační titul 117D8210A 
Podpora obnovy místních komunikací, na projekt Oprava místní 
komunikace 13c - Nová Ves u Sedla. Jedná se o úsek od křižovatky 
hlavní silnice N. Ves, Bílá, Lásenice, Sedlo po okraj osady u Božích 
muk pod hřištěm v délce cca 1 km. Rozpočet na nový povrch je cca 
2,5 mil. Dotace by mohla činit 80 %. Obec má zpracovanou projek-
tovou dokumentaci.

Cyklistický klub J. Hradec požádal o příspěvek ve výši 30 000 ko-
run na konání etapového závodu RBB tour. Zastupitelé po diskusi 
rozhodli, že se nechtějí finančně podílet na konání cyklistických 
závodů.

Zastupitelstvo schválilo poskytnutí dotace ve výši 4 573 Kč orga-
nizaci Prevent 99, z. ú., v rámci spolufinancování protidrogových 
služeb na území Jihočeského kraje.

Zastupitelstvo schválilo poskytnutí finančního daru ve výši  
16 000 Kč Hospicové péči sv. Kleofáše, o.p.s.

Zastupitelstvo vzalo na vědomí, že obec podá žádost  
o zařazení obecních lesů do certifikačního řetězce PEFC. Cí-
lem certifikace lesů je zaručovat, že dříví není produková-
no v rozporu s ekologickými, sociálními a etickými zásada-
mi. Celosvětově jsou zavedeny 2 certifikační řetězce – FSC  
a PEFC. Dříví z certifikovaných lesů lze lépe uplatnit na trhu, 
zároveň však klade vyšší nároky na obhospodařování lesů  
a zejména na administrativu. Nejrozšířenějším světovým řetězcem 
je PEFC, který zaručuje trvale udržitelné hospodaření v lesích, ale 
zároveň příliš neoslabuje práva vlastníka nepřiměřenými ekologic-
kými omezeními a aktivní účastí veřejnosti při rozhodování.  Správ-
ní poplatek za certifikaci činí 2 Kč/ha/rok bez DPH, dále jednorázo-
vý poplatek za podání žádosti 500 Kč a jednorázový poplatek 1000 
Kč za užívání licence používání loga.

Starosta informoval o ohnisku ptačí chřipky v Dolní Lhotě. 
V ochranném pásmu se nachází správní obvod obce s výjimkou k.ú. 
Potočná a Dobrá Voda.

Bylo domluveno, že majitel bývalé hospody p. Tesař zahájí revi-
talizaci zeleně u bývalé hospody. Následně se vyhodnotí estetický 
dojem a rozhodne o případném odstranění.

Starosta informoval zastupitele, že by bylo vhodné mít připravené 
projektové dokumentace na plánované akce kvůli možnosti vyhláše-
ní dotací, a vyzval zastupitele, aby připravili návrhy pro další jednaní 
(např. obnova areálu bývalých pekáren, cesta ke sběrnému dvoru).

Starosta informoval o průběhu prací na odbahnění Obecního 
rybníka v Sedle a Návesního rybníka ve Lhotě.

Starosta informoval o možnosti vyvézt sediment z rybníka u kap-
le v Sedle s ohledem na skutečnost, že se potřebná technika nachází 
u blízkého Obecního rybníka, s čímž zastupitelé souhlasili.

Starosta informoval zastupitele o ohlášeném auditu a ohlášené 
kontrole z Úřadu práce.

P. Jaroslav Běhoun přečetl zprávu kontrolního výboru č. 8 ze dne 
2. 9. 2021.

Zápisy ze zasedání obecního zastupitelstva
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Starosta informoval zastupitele o záměrech p. Železného  
a p. Kachlíka, kteří zamýšlejí na pozemcích za sběrným dvorem 
vybudovat novostavby domů přesto, že dotčené pozemky nejsou 
v územním plánu pro zástavbu určeny. Zastupitelé vyjádřili jedno-
značný nesouhlas s možnou výstavbou.

Starosta informoval o aktuálních stavech peněžních účtů obce: 
ČNB: 6 157 724 Kč a ČS: 8 513 566 Kč.

Starosta informoval, že p. Jaroslav Šetka nabízí zimní údržbu za 
stejných podmínek jako v loňském roce (2 000 Kč – výjezd, posyp, 

hrnutí), a o záměru nákupu zadní radlice za obecní traktor v hod-
notě cca 30 000 Kč.

Pí Kristýna Hrdinková upozornila na možnost využití dotací ve 
výši 80 % na domácí ČOV, zbytek by doplácela obec. Podmínkou 
také je, že odpovědnost a provozování těchto domácích ČOV je po 
dobu nejméně 10 let na obci. S touto podmínkou většina zastupite-
lů nesouhlasila a proběhla bouřlivá diskuse bez konkrétního závě-
ru. Bylo také konstatováno, že obec podporuje výstavbu domácích 
ČOV částkou 30 tis. korun. 

ODPADY 
aneb jak to s nimi bude vypadat po Novém roce

Jak jsme předeslali v minulém vydá-
ní zpravodaje Číměřsko, novelou záko-
na o odpadech se od 1. 1. 2022 zásad-
ně mění pravidla pro výběr poplatku 
za systém odpadového hospodářství 
obcí. V návaznosti na novelu muselo 
zastupitelstvo přijmout novou obec-
ně závaznou vyhlášku, jejíž plné znění 
najdete na webových stránkách obce. 
Zastupitelstvo se nakonec, po dlou-
hých diskusích a zvažování všech pro 
a proti, přiklonilo k systému paušální-
ho poplatku, který funguje ve většině 
okolních obcí již dlouhá léta. V násle-
dujícím textu se dozvíte, jak to bude 
fungovat. 

Poplatková povinnost se týká 
všech osob přihlášených v obci a 
všech vlastníků nemovité věci na 
území obce zahrnující byt, rodin-
ný dům nebo stavbu pro rodinnou 
rekreaci, ve kterých není přihlá-
šena žádná osoba. Každá trvale 
žijící osoba zaplatí roční popla-
tek 500 Kč a vlastník výše uvede-
ných nemovitostí, ve kterých není 
přihlášena žádná fyzická osoba, 
700 Kč za rok. Co za tyto peníze 
budete mít? Celoroční známku 
pro domácnost či objekt na nádo-
bu na směsný komunální odpad 
(120 l) s možností pravidelného 
týdenního vývozu, možnost vyu-
žívat kontejnery na tříděný odpad  
a možnost využívat kontejnery na 
biodpad. Ze stejného balíku peněz 
je financován i provoz sběrného 
místa. 

Celoroční známky na popelnice 
na příští rok si budou moct obča-
né vyzvednout pravděpodobně již 
na konci roku. O této možnosti vás 
budeme informovat na webových 
stránkách obce a na obecních ná-
stěnkách, jakmile budeme mít 
známky k dispozici. Se svozovou 

společností jsme se domluvili, že 
po přechodnou dobu měsíce led-
na budou vyvážet každou nádobu 
vystavenou v den svozu u komu-
nikace. Občané si tak budou moct 
známku na svoz vyzvednout v kli-
du během celého ledna. V únoru 
již bez známky nebude nádoba 
vyvezena. Majitelům rekreačních 
objektů bude stačit, když si vy-
zvednou známku po zahájení své 
chalupářské sezóny. Poplatky bu-
dete moct uhradit hned při vyzve-
dávání známek na pokladně obec-
ního úřadu nebo i později, nejdéle 
však do 30. 6. 2022.

Jak je výše uvedeno, poplatková po-
vinnost vzniká již přihlášením v obci. 
Kromě jiných speciálních případů 
vyplývajících ze zákona se může po-
platkové povinnosti v naší obci zbavit 
ten, kdo prokáže, že poplatkovou po-
vinnost splnil v jiné obci.  Typickým 
příkladem může být občan přihlášený 
k trvalému pobytu v naší obci, ale fak-
ticky žijící v jiné obci, kde si poplatky 
za odpady hradí. Toto stačí doložit na 
obecním úřadě buďto potvrzením  
o zaplacení poplatku nebo platnou ná-
jemní smlouvou, ve které je poplatková 
povinnost řešena prostřednictvím pro-
najímatele. Každý takový případ bude 
posouzen jednotlivě.

Vznik poplatkové povinnosti je třeba 
oznámit na OÚ Číměř do 30 dnů. Oby-
vatelé Číměře i majitelé nemovitostí, na 
které se vztahuje poplatková povinnost, 
se tedy zaregistrují na OÚ v Číměři do  
30. 1. 2022. Zaplatit poplatek za celou 
domácnost pak může kterýkoli člen 
domácnosti i za její ostatní členy.

Problematika odpadového hospo-
dářství je velmi složitá a přehledně 
vysvětlit alespoň její základní obrysy 
jedním článkem je takřka nemožné. 
Zastupitelstvo obce dlouho debatovalo 

nad tím, jaký model zvolit. Chápeme, 
že smyslem novely zákona je do syté-
mu odpadových hospodářství zapojit 
všechny občany obcí, včetně rekrean-
tů, protože odpady vytváří skutečně 
každý. Smutnou pravdou také je, že 
do dnešního dne nemají někteří ani 
popelnici a můžeme se jen dohadovat 
o tom, kde jejich odpady končí. Nový 
systém je pro občana tou nejjednoduš-
ší z nabízených možností. Jsme si ale 
vědomi faktu, že občany příliš nemoti-
vuje k třídění odpadů.

Proč tedy třídit?
Důvod je nejen ekologický, ale i fi-

nanční. Abychom mohli poplatky za 
odpady držet na co nejnižších číslech, 
musíme zajistit co nejvyšší podíl tří-
děného odpadu z veškerého odpadu 
vyprodukovaného v obci. Jednoduše 
řečeno, když nebudeme třídit, budeme 
mít odpady dražší. A s každým rokem 
se požadavky zákona na podíl třídě-
ných odpadů zvyšují.

Věřím, že ti, co doposud své odpady 
poctivě třídili, budou třídit dál a přidají 
se i další, kteří nejenže budou chtít mít 
dobrý pocit z toho, že se chovají zod-
povědně a ekologicky, ale také budou 
chtít šetřit peněženku vlastní i tu naši 
společnou. Pravdou je, že obec bude 
systém odpadového hospodářství na-
dále dotovat nemalou částkou a záleží 
jen na nás, jako moc drahé budeme od-
pady v dalších letech mít.

V případě jakýchkoliv dotazů, nejas-
ností či problémů se na nás neváhejte 
obrátit. 

Kontakty na pokladnu OÚ: tel. 384  
388 808, poplatky@obeccimer.cz, pí 
Hanka Králíková nebo starosta: tel. 
725 876 791, starosta@obeccimer.cz, 
Radek Kněžínek.
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Několik otazníků kolem Vánoc
JAK TO, ŽE SE JEŽÍŠEK NARODIL 
V BETLÉMĚ, KDYŽ PANNA MARIA BY-
DLELA VE MĚSTĚ NAZARETU?

Betlém bylo starobylé město v Judei, 
kde se podle Starého zákona narodil 
izraelský král David. Proto byl Betlém 
označován jako Davidovo město. Z Lu-
kášova evangelia se dozvídáme, že řím-
ský císař Augustus, pod kterého tehdy 
Judea spadala, nařídil sčítání lidu. Na-
zaret, ve kterém žila P. Maria, byl malé 
město. Proto se Josef s P. Marií museli 
odebrat do Betléma. Můžeme tedy dát 
další otazník. Kdyby nebylo vyhlášeno 
sčítání lidu, byl by se Ježíšek narodil 
v Nazaretu, kde pak prožil dětství?

Betlém je v povědomí lidí také spo-
jen s vánočním vystavováním příběhu 
o narození Ježíška a příchodu Tří králů, 
hvězdě, která je k němu přivedla, o pas-
týřích s dary… 

PROČ SE NÁZEV „BETLÉM“ POUŽÍ-
VÁ JAKO VÝZNAMOVĚ STEJNÉ SLO-
VO PRO „JESLIČKY“, KTERÉ ZNÁME 
Z KOSTELŮ I Z DOMOVŮ?

Traduje se, že za nápadem předsta-
vit si scénu v Betlémě (dnes by mládež 
řekla v rozměru 3D) stál mladý jáhen 
Giovanni Bernardone, později zná-
mý jako sv. František z Assisi. Ten byl  
v r. 1223 pozván na Vánoce k jedno-
mu italskému šlechtici do vesničky 
Greccio. Na Štědrý den v místní jes-
kyňce naaranžoval scénu s Jezulát-
kem v jesličkách na kousku sena, a to 
podle Lukášova evangelia, které jako 
jediné ze čtyř evangelií popisuje tro-
chu podrobněji narození Ježíše Krista. 
Pak byli pozváni lidé z vesnice, místní 
kněz odsloužil mši, což byla vlastně 
první půlnoční mše, jejíž tradice do-
dnes trvá. A tato událost se roznesla do 
okolí a následně zejména díky františ-
kánům po celé Evropě. V r. 1291 byla  
v římském kostele Santa Maria Maggi-
ore vystavena skupina soch, předsta-
vující Klanění Tří králů včetně P. Marie  

a sv. Josefa, sklánějících se nad Je-
žíškem. Název „jesličky“ je tedy propo-
jen s místem narození - Betlémem. A to, 
že se Jezulátko narodilo v nepříliš po-
hostinných podmínkách, v jesličkách, 
velice kontrastuje s tím, jak bylo na svě-
tě přivítáno. Konečně se objevil očeká-
vaný Mesiáš, tj. Spasitel, jehož příchod 
předpovídali starozákonní proroci. Sv. 
František přišel s iniciativou zapojit do 
příběhu narození Ježíška lidskou bytost 
a přispět k silnějšímu prožitku než jen 
obrazem.

KDY SE OBJEVILY JESLIČKY POPRVÉ 
V ČECHÁCH?

V roce 1556 přišli do Čech jezuité  
a již v r. 1562 předváděli Pražanům jes-
ličky – prý v životní velikosti v kostele 
sv. Klimenta na místě budoucího are-
álu Klementina. Nejdříve byly betlémy 
vystavovány v kostelích, postupně se 
dostávaly i do měšťanských domác-
ností. Po reformách Josefa II. z kostelů 
na určitou zmizely a tradice jejich zho-
tovování se přenesla na venkov. Tady 
pomocí lidové fantazie a umění nalezla 
jejich výroba uplatnění zejména v zim-
ních měsících, kdy v hospodářství ne-
bylo tolik práce. Do základní scény 
přibývaly postavy, pozadí Betléma se 
změnilo na místní krajinu nebo lidem 
známé objekty. K pastýřům přibývaly 
řemeslníci a další postavičky. Zrodila 
se tak specifická „profese“ – betlémá-
ři. A dnes se chodí návštěvníci podívat 
např. na Krýzovy jesličky v Jindřichově 
Hradci jako na umělecké a technické 
dílo nejen o Vánocích.

CO ZNAMENÁ SLOVO ADVENT?
Latinsky Adventus můžeme přeložit 

jako „PŘÍCHOD“. V tomto případě pří-
chod očekávaného krále z rodu Davi-
dova, který bude vládnout židovskému 
národu, jak předpověděli ve Starém zá-
koně proroci. Křesťané za tohoto Me-
siáše – Spasitele světa – považují Ježíše 
Krista (Kristus znamená „pomazaný“, 
tj. po potření posvátným olejem se stal 
prostředníkem mezi člověkem a Bo-
hem). 

Advent je tedy přípravné obdo-
bí očekávání příchodu Ježíše Krista. 
V průběhu staletí se lišila doba tohoto 
období a nakonec se ustálila na 4 ne-
dělích před 25. prosincem. Advent se 
neslavil v prvních dobách křesťanství. 
První zmínky jsou z Ravenny z 5. sto-
letí.

KDY SE ZAČAL VYRÁBĚT ADVENTNÍ 
VĚNEC?

Příprava adventního věnce nemá 
starokřesťanskou tradici. Nejstarší 
zpráva pochází z r. 1838 z Hamburku, 
kde pověsili velký věnec vyřezávaný 
ze dřeva a nabarvený zelenou barvou 
nad dveře sirotčince. Pod věncem byla 
kasička, do níž se vhazovaly příspěvky 
na sirotky. Zvyk se rozšířil ze severní-
ho Německa do dalších zemí, věnce se 
začaly zdobit jehličím, pokládaly se na 
stůl a postupně se každou adventní ne-
děli zapalovala jedna ze čtyř svící.

JAK JE TO SE ZNÁMÝMI SVÁTKY V AD-
VENTNÍM OBDOBÍ? JAKÉ LIDOVÉ 
ZVYKY SE K TĚMTO SVÁTKŮM VÁZA-
LY?

Doba adventní je plná příjemného 
očekávání. Proto i několik svátků v tom-
to období patřilo k nejoblíbenějším. 

Sv. Barbora – 4. 12. 
Svatá Barborka byla přívětivá svatá, 

která ochraňovala zejména ty osoby, 
kterým hrozilo nenadálé úmrtí. To byli 
např. horníci, vojáci, dělníci v lomech. 
Ti vzývali sv. Barboru jako patronku 
dobré hodinky smrti, tedy se zaopatře-
ním kněze.

Dodnes se z lidových zvyků ke sv. 
Barboře váže řezání větviček třešní, 
které na Štědrý den vykvetou. Tento 
zvyk prý pěstovali již Keltové, od nichž 
se i do křesťanství dostala řada dalších 
prvků. Keltští kněží zvaní druidové se 
radili na konci roku se stromy a keři. 
Možná dostali radu, kterou i dnes mů-
žeme využít. Nemáme-li k dispozici 
na sv. Barboru třešeň, může ji zastou-
pit jabloň, hruška, švestka, zlatý déšť, 

foto: www.proecclesiacatolica.cz foto: www.bilevanoce.cz
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magnolie, azalka, rododendron, saku-
ra atd. Větvička musela být ze stromu 
minimálně deset let starého a řezala se 
přesně v okamžiku, když brzy ráno vy-
svitlo slunce.

Dnes již asi dívky na tento svátek 
nevycházejí z domu v bílém šatu s met-
ličkou, aby vymetaly z domu vše nečis-
té. Špínu, ale i zlé síly, které by mohly 
ohrozit domácnost.

Sv. Mikuláš – 6. 12.
Svátek sv. Mikuláše je u nás dodnes 

velice známý a oblíbený, i když jeho 
slavení nebylo zdaleka přímočaré. 
Jméno Mikuláš se objevuje mezi svatý-
mi často, ale jen Mikuláš z Myry je ten, 
který nosí dárky. Byl to biskup v turec-
kém městě Myra (dnes Demre), který 
zemřel v r. 327 a byl pohřben v místní 
katedrále. V r. 1087 byly jeho ostatky 
převezeny před nebezpečnými nájezdy 
Turků do italského města Bari. Tam byl 
vystavěn velký a krásný kostel, který se 
stal slavným poutním místem. 

Ke sv. Mikuláši se váže řada legend. 
Je patronem námořníků, lodníků, ale 
jeho hlavní obliba tkví v jeho schop-
nosti obdarovávat lidi v nouzi. Mikuláš 
např. zasáhl v legendě o třech dcerách, 

které měly doplatit na otcovo špatné 
hospodaření a hrozil jim jako výcho-
disko ze situace odchod do nevěstince. 
Mikuláš situaci zachránil třemi zlatými 
jablky, které tři dny po sobě vhodil do 
okna postupně každé dceři. 

Jenže s obdarováním v předvečer 
jeho svátku začal být problém v 16. 
století. Svátek Mikuláše propagova-
la papežská politika a to se nelíbilo 
protestantům. A tak od této doby ze-
jména v německých protestantských 
oblastech převzal úlohu dárce Ježíšek 
(Christkind) v předvečer svého svátku 
narození. Tato nová tradice se přenesla 
i do našich zemí, ale ne všechny země 
tento nový zvyk přijaly. Některé zacho-
valy postavu biskupa Mikuláše (v Ang-
lii Santa Claus, v Nizozemí Sinter Klaas, 
v severní Evropě nosí dárky Vánoční 
muž, v Rusku děda Mráz atd.) Někde 
(jako u nás) si lišácky necháváme oba 
svátky, kdy se obdarovává, ale Štědrý 
den a Ježíšek naprosto vítězí.

Sv. Lucie – 13. 12.
Některé lidové obyčeje zpestřovaly 

předvánoční dobu i veselými či drama-
tickými scénkami.

Svátek sv. Lucie v době před za-
vedením gregoriánského kalendáře 
připadal na 23. prosince (změna z ju-
liánského na gregoriánský kalendář 
byla zavedena v r. 1584). Proto také 
původně (23.prosinec) bylo logičtější 
úsloví „Lucie noci upije, ale dne nepři-
dá“. Nejdelší noc v roce je 21. prosince. 
Od tohoto data se noc krátí a den pro-
dlužuje. I když jen nepatrně a na Nový 
rok je světla jen „o slepičí krok“. I přes 
změnu data svátku byla Lucie pokládá-

na za světici, jejímž úkolem bylo vyme-
tat tmu a přinášet světlo. Vždyť i jméno 
Lucie vzniklo z latinského slova „lux“, 
tj. světlo.

V předvečer svátku sv. Lucie chodily 
řádit „Lucky“ v bílých pláštích. Na obli-
čeji měly dlouhé papírové zobáky, má-
valy velkým nožem a zejména si vychut-
návaly strašení dětí. Dělaly pěkný křik  
a rámus, huhlaly, hrozily koštětem. Ale 
sv. Lucie držela jako patronka ochran-
nou ruku zejména nad přadlenami. Jen 
o jejím svátku nesměly ani příst, ani drát 
peří. Hrozilo nebezpečí, že jim zacuchá 
přadena a rozfouká peří.

JAK VZNIKLY VÁNOCE?
Od nepaměti lidé sledovali pečlivě 

dny rovnodennosti a slunovratu. Zimní 
slunovrat přinášel dny se stále větším 
množstvím denního světla, což bylo 
vítáno i pohanskými oslavami Slunce.

V nejstarším období křesťanských 
dějin ale nebyl 25. prosinec slaven jako 
den Narození Páně. Teprve od r. 336 se 
v pramenech objevuje zpráva o osla-
vách Kristova narození. Pravděpodob-
ně byl tento den zvolen i pro potlačení 
pohanských slavností. V našem moder-
ním světě se upírá pozornost spíše ke 
24. prosinci, tedy k předvečeru tohoto 
svátku, kdy se lidé obdarovávají dárky. 
Proto se tomuto dni říká Štědrý den. 

Ve východních církvích se neslavilo 
narození Páně, ale tzv. Epifanea – ne-
boli Zjevení Páně, a to 6. ledna. 

Tehdy byl Ježíšek představen lid-
ským bytostem, ať již pohanským Třem 
králům (původně mudrcům z výcho-
du), pastýřům a vlastně celému světu 
jako člověk, ale zároveň Syn Boží. Toto 
„Zjevení“ již v dnešní civilizaci zaniká. 
V našem prostředí vystupuje do po-
předí Štědrý den, nákupy dárků a jen 
ti, kdo praktikují vánoční liturgii, vědí 
většinou podrobněji o podstatě vánoč-
ních svátků.

Jaroslava Náprstková

foto: Dorotheum

foto: www.wikipedia.cz

foto: Dorotheum
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Dnes bych vás chtěla seznámit s vel-
mi zajímavým domem z číměřské ná-
vsi. čp. 43, který zde stojí nejméně 441 
let . Někteří z vás okolo něj denně chodí 
a možná si ani neuvědomují, jaké his-
torické poklady tento starý dům skrývá.

Bydlím v Číměři již 30 let a každý 
den, když otevírám okno, mám tento 
dům před sebou. Vždycky mě lákalo do 
něj jen nahlédnout, ale neměla jsem ni-
kdy tu možnost. Jistě již všichni víte, že 
naše obec koupila tento dům i další dva 
k němu přilehlé. Jde o kanceláře bývalé 
pekárny, pekárnu a bývalý obecní dům. 
Po válce přešel tento dům do vlast-
nictví obce, poté ho převzaly pekárny 
a sloužil jako kanceláře pro expedici 
pečiva. Po ukončení činnosti v pekár-
ně byl chvíli prázdný a poté byl prodán 
spolu s bývalou pekárnou i bývalým 
obecním úřadem Českým drahám jako 
rekreační ubytovna. Nikdo ho nechtěl 
opravit, ani nijak jinak využívat. A tak 
nám vlastně zůstal zakonzervován až 
do dnešních dní. Můžeme v něm tedy 
ještě dnes vidět úžasnou důmyslnost 
těchto starých vesnických staveb, um 

starých zednických i tesařských mistrů. 
A jak to tak v životě bývá, vše je  

o náhodách. Jednoho dne mne oslovil 
skvělý člověk, pan architekt Jiří Dlu-
hoš, který ve svém volném čase nasbí-
ral spoustu materiálů, map a výkresů. 
Přislíbil, že nám pomůže doplnit histo-
rickou mozaiku našich vesnic a domů. 
Těším se na spolupráci s ním, protože 
jeho historický přehled a nadšení pro 
tyto věci jsou úžasné. Doufám tedy, 
že se tento dům zakonzervuje a ve-
lice citlivě opraví, a vrátí se tak v čase 
do své zaniklé slávy a my všichni jed-
nou budeme mít možnost si ho znovu  
v celé kráse prohlédnout. Své místo by 
tu mohly nalézt stálé expozice starých 
map a domů vesnic Číměřska, prostory 
bychom mohli využít k obnovení za-
niklých tradic, pokud by se zde setká-
vali lidé, kteří by měli zájem tyto histo-
rické zvyky a tradice znovu oprášit. 

Co o domu čp. 43 prozrazuje číměř-
ská kronika? 

Dříve se dům nazýval Kreutter nebo-
li U Kreutterů. V kronice jsou uvedeni 
následující vlastníci:

1580 - Vondra Waldfayr; 1654 - Ma-
thes Wildfeyer (Wiltfeyr); do r. 1679 
- Mathes Kreizer; 1679 - Michael Zwy-
ker (Zwicker); 1711 - Mathias Zwicker; 
1728 - Andreas Bieschoss; 1748 - Simon 
Kreyter; 1772 - Johann Kreutter (Kreu-
ter); 1801 - Lorenz Kreutter; 1828 - Lo-
renz Kreutter – syn.

8. 2. 1843 - Dům vyhořel při velkém 
požáru, který v Číměři v tento den vy-
pukl v 5 hodin ráno.

Při tomto velkém požáru, který vzni-
kl nejspíše od otevřeného ohně, shoře-
ly domy čp. 39, 40, 41, 42, 43 a 45 (rad-
nice).

1850 - Majitel domu Anton Krautter 
si nechal dům nově přestavět od míst-
ního stavebního mistra Adalberta 
Schaffera z Číměře podle dokonale 
zpracovaného stavebního plánu (viz 
foto). Dům měl nově hospodářský pří-
stavek. (Plán tohoto domu vyhledal  
a poskytl arch. J. Dluhoš.)

1863 - Dům byl nově pojmenován 
Matja neboli U Matjů, a to nejspíše po 
novém majiteli Matthiasu Schnellovi.

Následují majitelé: 1863 - Mathias 

Dům č.p. 43 v Číměři
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A co o domě zjistil architekt Ing. 
Jiří Dluhoš, který je specialistou 
na rekonstrukce historických ob-
jektů?

Dům s historickým názvem „Ma-
tja“ podle Mathiase Schnella, který ho 
vlastnil v 2. polovině 19. století, stál dle 
dostupných archivních materiálů již v 
roce 1654 a v roce 1828 byl zakreslen 
do první katastrální mapy s přiděle-
nou parcelou stavby č. 40. Celá malá 
usedlost byla tehdy trojstranná a z větší 
části byla zděná. Hlavní část usedlosti 

tvořila obytná budova s průčelím do 
náměstí a na druhé straně dvora malý 
výměnek. Celý dvůr uzavíraly stáje při-
pojené k obytné části a dřevěná stodola 
s průjezdným mlatem. 

Usedlost, v patře nejspíš dřevěnou, 
patrně zasáhl také částečně v roce 1843 
požár, při kterém vyhořelo v této jižní 
frontě náměstí hned několik domů. 
To byl asi jeden z důvodů, proč došlo 
v následujících letech k přestavbě po-
dle plánu Andrease (Ondřeje) Schaffe-
ra, zednického mistra z Číměře čp. 38, 

pro tehdejšího nového majitele domu 
Antona Kreutera, který dům převzal po 
otci Lorenzovi. Při přestavbě byla vy-
zděna nově i přední část prvního patra, 
upraven samostatně stojící výměnek 
(tehdy byl ještě součástí domu – před 
pozdější přestavbou sousední radnice 
a vložením nového domu čp. 103). Sto-
dola byla postavena již celá zděná bez 
dřevěných výplní. Stavba byla téměř 
věrně provedena podle plánu z roku 
1850, až na přízemní chlebovou pec,  
v plánu dost nevhodně umístěnou,  

a Johanna Schnell; 1896 - Mathias 
Schnell; 1901 - Anton Schnell; 1909 - 
Anton a Marie Schnell; 1915 - Marie 
Schnell; 1920 – 1945 - Jakob a Marie 
Hirsch, roz. Fucker, vdova po Antonu 
Schnellovi.

Po válce v r. 1945 dům přešel do ve-
řejného majetku obce. Byly zde kance-
láře a expedice pečiva pro parní pekár-
nu, která byla vybudována ve vedlejším 
přístavku domu čp. 43. Dům už dlouhá 
léta chátrá a je bez využití. Jinak je vše 
v původním stavu. Střecha je pokryta 
eternitovými deskami, ale pod nimi se 
stále nacházejí původní šindele s ham-
bálkovým krovem. Na fotografii je velká 
chlebová pec v patře domu. Je zacho-
valá, pouze zanesená popelem. Další 
poklady zde čekají na své objevení.

Ilona Nováková
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a zapomenuté záchody. 
Plán je cenným dokladem toho, jak 

byl dům členěn před přestavbou. Po-
měrně úzká obytná budova byla klasic-

ky trojdílná s přední obytnou světnicí 
vytápěnou kachlovými kamny s přiklá-
dáním z kuchyně. Ve středním dílu byla 
vstupní klenutá předsíň a kuchyň ještě 

s klenbou napojenou na dýmník do ko-
mína. Chlebová pec, v plánu A. Schaf-
fera dost nevhodně vtlačená do kuchy-
ně, nebyla realizována. Před vestavbou 
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nového schodiště podkovovitého tvaru 
byla vzadu velká komora. Na tuto obyt-
nou část navazovaly klenuté stáje pro 
minimálně 5 kusů dobytka. V patře se 
z původní stavby před přestavbou za-
chovala zadní zděná obytná světnice 
nad chlévem. Nově přestavěné patro 
pak mělo přední velkou světnici s kam-
ny, kuchyň s předsíní a komoru. Zed-
nický mistr zapomněl na záchody, tak-
že ty se umisťovaly dodatečně do nik ve 
zdi, v přízemí v komoře a v patře pak ve 
vstupní předsíni. 

Vedlejší výměnek byl zmenšeninou 
obytné budovy s malou světničkou, 
kuchyní a předsíní a vzadu s komorou. 
K němu byla přistavěna boční úzká 
chodba napojená na branku ve štítové 
zdi, kterou se procházelo do dvora. 

Jak je patrné podle dochovaných 
prvků, pravděpodobně ve 2. polovině 
19. století, kdy už dům vlastnili Schne-
llové, došlo k dalším úpravám domu.  
V přední obytné části přízemí byla 
velká světnice rozdělena zdí na dvě 
menší místnosti. Zrušením dolní čer-
né kuchyně s dýmníkovým odvodem 
kouře nad otevřeným ohněm, kterou 
vystřídala tehdejší novinka – sporáko-
vá nejspíš kachlová kamna, pak došlo 
k propojení kuchyně s jednou obytnou 
místností. Do zadní komory byl pak ve-
stavěn suchý záchod, který byl zřejmě 
dříve u hnojiště na dvoře. V patře byl 
záchod umístěn do výklenku ve zdi ve-
dle schodiště. Další úpravou bylo roz-
dělení zadní světnice a zrušení klenuté 

komory nahrazením klenby (náběhy 
klenby jsou patrné v části bývalé umý-
várny) plochým povalovým stropem. 
I v patře byla černá kuchyně zrušena 
a nahrazena kachlovým sporákem. 
Z této doby je i velká chlebová pec se 
sázecím otvorem z předsíně, jež zabírá 
větší polovinu původní černé kuchyně. 

U domečku výměnkáře došlo nejpr-
ve při přestavbě radnice čp. 44 k úpravě 
štítu, jak je patrné na starých pohled-
nicích z počátku 20. století, branka  
a průchod chodbou podél výměnku 
byly ještě zachovány.  Teprve po roce 
1919, v době výstavby nového čp. 109,  
byl výměnek zcela přestavěn. K domu 
pak Franz Schnell přistavěl pekárnu, 
která fungovala ještě po roce 1945.  Při 
těchto úpravách také nepochybně do-
šlo k odstranění přízemní boční ko-
mory, která zužovala pro provoz nové 
pekárny nedostatečný průjezd dvo-
rem. Do té doby se ještě vcházelo do 
dvora brankou a úzkou chodbou po-
dél výměnku, jak to navrhl A. Schaffer  
v r. 1850 a jak je patrné ještě na pohled-
nicích z počátku 20. století.

Jedinou větší poválečnou úpravou 
jsou pak společné umývárny se spr-
chami, sklobetonovými okny a se zvý-
šenou betonovou podlahou (nad pů-
vodní dřevěnou podlahou), provedené 
dalším rozdělením zadních obytných 
místností a umístěním (naštěstí) jedi-
ných dveří s lisovanou ocelovou zárub-
ní do přední místnosti v přízemí.

Až na násilné poslední úpravy spo-

lečných umýváren je současná dispozi-
ce v obou podlažích poměrně zachova-
lá a odpovídá plánu z roku 1850, s jasně 
odlišitelnými, ale stále hodnotnými 
úpravami z 2. poloviny 19. století a prv-
ní čsl. republiky.

Díky tomu, že nebyl delší dobu uží-
ván pro bydlení, se obytný dům do 
dnešní doby zachoval téměř v původ-
ním stavu z doby po přestavbě v roce 
1850. Jsou zde původní klenby i po-
valové stropy včetně velkého trámu 
s nápisem, který je zatím skrytý v dělicí 
zdi a čeká na rozluštění. Dochovaly se 
i původní kamenné dlažby, dřevěné 
podlahy z původních širokých prken, 
nezměnilo se ani podkovovité schodi-
ště. V patře je zachovalá chlebová pec 
z přelomu 19. a 20. století. Okna, dveře 
a kování jsou většinou původní – na-
lezneme zde jejich kombinaci z obou 
přestaveb. Konstrukce krovu je také 
původní a odpovídá téměř přesně plá-
nu z roku 1850. 
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Můžete nám krátce představit Cibelu 
a říct, čím se liší od jiných útulků?

Cibela je zapsaný spolek. Vznikl  
v roce 2007 a měl být zaměřen přede-
vším na podporu stávajících útulků  
a zařízení. Chtěli jsme pomáhat se zís-
káváním finančních prostředků a ma-
teriálního zajištění, například krmení. 
Bohužel tehdejší situace ohledně ko-
ček a psů byla neúnosná, proto jsme se 
vydali cestou depozitování. To zname-
ná, že už od roku 2007/2008 až do sou-
časnosti se aktivně věnujeme provozu 
mikroazylu a staráme se o opuštěné  
a týrané kočky a psy. Na rozdíl od jiných 
útulků fungujeme jako domácí depozi-
ta, zvířátka máme tedy u sebe doma. 
Výhoda spočívá v tom, že takto může-
me o svěřencích téměř všechno zjistit. 
Můžeme pak říct, jestli je konkrétní 
pejsek vhodný k dětem, jak se snáší  
s ostatními psy, jak funguje v domác-
nosti, jak venku, jestli třeba neutíká ze 
zahrady atd. To je asi hlavní rozdíl mezi 
klasickým chovem v útulku a domácím 
depozitem. Výhodou také je, že máme 
na zvířata víc času a prostoru, může-
me se jim tedy víc věnovat. Vše děláme 
samozřejmě dobrovolně, po své práci. 
To je také odlišné od klasického útul-
ku, kde pracují zaměstnanci v pracovní 
době.
Jak dlouho už se opuštěným zvířatům 
věnujete?

Já osobně zhruba osm až deset 
let. Jako malá jsem měla vždycky psy  

a k péči o ně jsem tíhla. Kolegyně  
z Jindřichova Hradce sháněla venčitele 
právě pro útulkové pejsky, tak jsem se 
k tomu dostala. Já tedy depozituji pře-
devším pejsky, ale v současné době de-
pozituji i kočky.
Přicházíte kvůli svým svěřencům  
o možnost dlouhodobého pobytu v za- 
hraničí?

Samozřejmě nás to hodně omezuje. 
My ženy jsme více přizpůsobivé a tolik 
to neřešíme, ale hodně na to dopláce-
jí naši partneři, protože každý odjezd 

musíme řešit. Kočka se na tři dny za-
bezpečit dá, s pejskem je to horší. Za 
tu dobu, co depozita provozujeme, ani 
já, ani kolegyně téměř nikam nejezdí-
me. Můžeme si udělat dovolenou na tři 
dny, na delší dobu to téměř není mož-
né, protože nemáme nikoho, kdo by za 
nás zvířata obstaral.
Máte zaměstnání, máte rodinu, pře-
mýšlela jste někdy o tom, že za sebe 
seženete náhradu?

Ano, přemýšlela. Já sama jsem doma 
mívala i 20 psů, ale už jsem z toho hod-
ně ubrala. Dnes depozituji jednoho 
nebo maximálně dva pejsky. Není mož-
né to dlouhodobě s rodinou provozo-
vat naplno. Je to omezující a na úkor 
všech členů rodiny, a chce to tedy dělat 
s rozumem.

Neustále se snažíme hledat nová de-
pozita a čím víc by nás bylo, tím lépe. 
Bohužel se nám to úplně nevede, pro-
tože hodně lidí je zpočátku nadšených, 
ale po zkušenostech s jedním zvířát-
kem zjistí, jaká omezení to přináší,  
a dál už nepokračují. V současnosti ak-
tivně depozitujeme tři a nedaří se nám 
sehnat další dobrovolníky.
Jak dopadlo období koronakrize na 
domácí zvířata?

Veškeré psí útulky se v době lock- 
downu téměř vyprázdnily. Když byli 
lidé doma, měli větší tendenci se  
o něco starat. Nejen pejsci, ale i kočič-

Znáte Kláru Černou, sousedku z Nové Vsi?
Rozhovor Kristýny Hrdinkové s Klárou Černou, odbornou pracovnicí v záchranné stanici pro volně žijící živočichy Vydra 
v Třeboni a dobrovolnicí ve spolku Cibela, která již druhým rokem žije v Nové Vsi. 
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ky „šli na dračku“. Po rozvolnění se ale 
značná část z nich vracela. 

Toto období jistě přispělo k pročiš-
tění útulků, pejsků v nich není v tuto 
chvíli tolik, jako bývalo třeba před pěti 
lety. Hodně se jich ale vrátilo, protože 
lidé zjistili, že pejsci neumí zvládat sa-
motu. Byli s pejsky neustále doma, pes 
nebyl veden k tomu být sám a nastaly 
problémy třeba v bytech. Návraty byly 
jak u psů, tak u koček.
Jak často se stává, že musíte novým 
majitelům zvíře odebrat?

Máme dva druhy adopčních smluv. 
Pokud je to pejsek od majitelů, kde 
máme darovací smlouvu, tak při předá-
vání do adopce novým majitelům pře-
vádíme zvíře do jejich vlastnictví hned. 
Pokud je to pejsek nalezený, adopce je 
ze zákona omezena po dobu 4 měsíců 
od data zveřejnění nálezu. Majitelem 
se tedy člověk stává až po uplynutí čtyř 
měsíců. Pokud by se totiž našel původ-
ní majitel, jsme povinni pejska vrátit.

V adopční smlouvě máme odsta-
vec, kde jsou uvedeny práva a povin-
nosti chovatele. Chovatel musí zvíře 
řádně napájet, nesmí ho chovat na 
omezeném prostoru a na úvazu, musí 
ho řádně krmit a vakcinovat, tzn. oč-
kovat proti vzteklině (dáno zákonem 
č. 166/1999 Sb., o veterinární péči, ve 
znění pozdějších předpisů). Pokud tyto 
povinnosti nedodržuje, máme právo i 
na předem neohlášenou kontrolu, kde 
můžeme situaci prověřit a v případě, že 
shledáme neplnění smlouvy, může na-
stat i odebrání zvířete.

Přiznám se, že moc často se nám to 
nestává. Za dobu, co v Cibele působím, 
jsme měli asi tři nebo čtyři případy, 
když jsme byli upozorněni na nevhod-
né podmínky chovu zvířete, které bylo 

adoptováno z Cibely. V těchto přípa-
dech jsme provedli kontrolu a většinou 
jsme se s majiteli byli schopni domluvit 
na nápravě. V jednom případě ale do-
šlo i k tomu, že jsme po dohodě s maji-
teli pejska odvezli. Sám majitel byl z té 
situace nešťastný, takže bylo lepší vrátit 
psa k nám. 
Cibela všechna zvířata oočkuje, od-
červí, očipuje a vykastruje. Nový ma-
jitel tak může „ušetřit“ hodně peněz. 
Nebojíte se, že tento přístup může 
lákat i lidi, kteří v takovéto péči nebu-
dou pokračovat?

Možné to samozřejmě je, ale my  
z principu klademe důraz na čipování  

a na kastrace. Především u koček je 
současná situace katastrofální. Po-
pulace je obrovská, jsou tu stovky ne-
chtěných koček. Jen za letošek máme 
stovky koček, které jsme museli odmít-
nout, protože na to nemáme kapacity. 
A tato situace se zhoršuje. Je potřeba, 
aby i obce začaly řešit problémy s pře-
množenými kočkami a přistoupily na 
zavedení kastračních programů. Pokud 
se nepřistoupí k plošným kastracím, 
situace se nezlepší. Z těchto důvodů 
kastrujeme, a to i u pejsků. Samozřej-
mě kromě mláďat a zvířat, kterým to 
zdravotní stav neumožňuje. V těchto 
případech míváme v adopční smlouvě 
podmínku budoucí kastrace. 

Čipování probíhá také v naší režii, 
protože máme čipy předem registrova-
né na náš útulek. Nemůže se tedy stát, 
že by původ pejska nikdo nedohledal, 
když si majitel mikročip nezaregistruje 
na sebe. Zůstává tak vazba na útulek, 
který mikročip aplikoval. Pejsek se tedy 
dohledá a může se vrátit i k nám, přes-
tože je třeba z druhého konce republiky.

Nově nyní čipujeme i kočky. Povin-
né čipování psů se osvědčilo, od jeho 
počátku se výrazně snížil počet nale-
zených pejsků, u nichž by se nevědělo, 
komu patří. Díky mikročipům se lehce 
zjistí, kdo je majitelem.

Zvíře od nás musí odejít očipované  
a naočkované. Abychom předešli tomu, 
že si od nás zvíře převezmou lidé, kte-
ří nebudou mít finanční prostředky na 
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následnou péči, jsou stanoveny adopč-
ní poplatky. Poplatky nejsou vysoké, 
odradí to ale ty lidi, kteří by si jej po-
řizovali z jiných důvodů než jako maz-
líčka.
Týrání zvířat může mít více podob. 
Majitel může být na zvíře agresivní. 
Jindy může mít své zvíře opravdu rád, 
ale nedokáže se o něj dostatečně po-
starat. Který případ je častější?

Hodně se setkáváme s tím, že lidé 
svá zvířata mají v podstatě rádi, ale je-
jich chov jim přeroste přes hlavu. Pak 
ani nejsou schopni vidět ten problém. 
Řešili jsme třeba kauzu, kdy bylo 35 
německých ovčáků na jednom místě. 
Pán je opravdu miloval, oni s ním spa-
li v jedné místnosti vedle jeho postele, 
všichni měli jména. Jenže on už pro ně 
neměl žrádlo, mezi sebou se poškozo-
vali, kousali a docházelo i k úmrtí jed-
notlivců včetně štěňat. Majitel sám už 
nebyl schopen si problém přiznat, na-
tož ho nějak řešit.

Měli jsme i pár případů agresivi-
ty majitelů vůči zvířeti, ale není to tak 
časté a hlavně je to velmi špatně pro-
kazatelné.
Jak dlouho trvá, než zvíře po zdravot-
ní i psychické stránce dožene to, co 
mu bylo špatnou péčí odepřeno?

Je to velmi individuální a záleží na 
tom, v jakých podmínkách pejsek žil. 
Pokud jde o pejsky z množíren a velmi 
špatných podmínek, tak to může trvat 
i roky. Máme zkušenost, že nejdéle po 
měsíci začne pejsek spolupracovat. Zá-
leží, kolik let v nevhodném prostředí žil 
a jak ho to psychicky poznamenalo.
Nad čím bychom se měli zamyslet, 
zvažujeme-li adopci psa nebo kočky? 
Čím je odlišná adopce od koupě zvíře-
te z chovu?

Především je třeba myslet na to, že ať 
je zvířátko z chovu nebo z útulku, bude 
tu s námi třeba 15 let. Zvíře nemůže 
člověka za rok omrzet, musíme se mu 
těch 15 let věnovat. Adopce se liší tím, 
že od nás si můžete vzít dospělého 
psa, což sebou ale nese i řadu kompli-
kací. Každý dospělý pes si sebou něco 
nese, třeba zlozvyk, chování upevně-
né z předchozí rodiny, které může být  
v nové rodině nežádoucí. O to víc úsilí 
si pak žádá jeho převýchova, aby se při-
způsobil novému životu. 

Obdivuji každého člověka, který si 
vezme dospělého nebo i starého pej-
ska. To je opravdová pomoc. Nemá-
me problém s umístěním štěňat, ale  
u pejsků středního věku, větších ple-
men a starších psů problém s umístě-
ním je. Stále se najdou ale i lidé, kteří si 

berou pejsky na dožití. Jim patří velká 
poklona. Vezmou si třeba 16letého pej-
ska a vědí, že do půl roku tu s nimi už 
nebude. Pak jsou schopni přijít si pro 
dalšího 16letého pejska a berou to tak, 
že u nich vlastně ti pejsci dožijí život 
pěkně. Dají jim to poslední, co mohou, 
krásné stáří.
Mohou zájemci z řad čtenářů Cibele a 
jejím svěřencům nějak pomoci?

Jsou různé formy pomoci. Nejvíce 
nám chybějí depozita. Jak jsem zmiňo-
vala, jsme pouze tři depozitářky. V tuto 
chvíli máme v péči 2 pejsky a kolem 40 
koček a dalších 20 koček máme v če-
kací lhůtě. Kdokoli by chtěl nebo měl 
zájem třeba pouze vyzkoušet depozito-
vat kočku nebo pejska, ať se nám ozve. 
Budeme moc rádi.

Další možností je finanční příspěvek 
na účet nebo nám lidé mohou přispět 
i materiálně. Je ale vhodné domluvit 
se předem podle toho, co aktuálně po-
třebujeme. Často se stává, že nám lidé 
vozí věci, kterých máme hodně, a na-
opak bychom potřebovali něco úplně 
jiného. Je tedy dobré zavolat a domlu-
vit se.

Nově mohou dárci zakoupit mikro-
čipy pro naše zvířátka. Tím, že čipuje-
me i kočky, je mikročipů velká spotře-
ba.

Od 15. 11. běží sbírka v Super ZOO  
v Jindřichově Hradci, tak jako každý 
rok. Pokud nám lidé pro naše svěřen-
ce něco koupí, mohou nám to tam ne-
chat pod stromečkem. My si to na kon-
ci roku vyzvedneme. Stává se nám, že 
tam máme i krmení na několik měsíců.
Před pár lety jste zorganizovali setká-
ní bývalých svěřenců. Potkávala se zde 
zvířata pocházející ze stejné rodiny. 
Máte v plánu v podobných setkává-
ních pokračovat? 

Ano. Velkou akci jsme plánovali na 
podzim minulého roku, ale bohužel to 
kvůli koronakrizi nebylo možné. Měla 
to být velká akce s doprovodným pro-
gramem na letišti v Jindřichově Hradci 
a měli tam být pozvaní všichni majitelé 
pejsků z Cibely. V plánu to tedy máme 
a setkání zrealizujeme, jakmile to bude 
možné.
Někdy mohou majitelé příbuzných 
psů řešit podobné problémy a mohou 
si navzájem poradit. Poskytnete v ta-
kovémto případě různým majitelům 
kontakt na sebe navzájem?

Po domluvě s majiteli je to možné. 
Kontaktní informace samozřejmě zve-
řejňovat nemůžeme, ale pokud má ně-
kdo zájem a řeší problémové chování 
svého pejska, tak není problém se do-

mluvit a poskytnout kontakt na majite-
le sourozence, pokud s tím druhá stra-
na bude souhlasit.
Chtěla byste něco dodat?

Chtěla bych lidem doporučit, aby si 
přečetli informace o kastracích. Není to 
velký zákrok, který by zvíře omezil. Lidé 
tvrdí, že kastrace jsou nepřirozené. Si-
tuace okolo počtu koček je ale taková, 
že kastrace jsou nutností. Chtěla bych 
apelovat právě na vsi, kde se toto často 
neřeší. Kočička má pak za rok i 20 koťá-
tek. Samozřejmě tam nějaká přirozená 
selekce je, ale většinou to dopadá tak, 
že koťata končí u nás. Nyní u sebe mám 
třeba osm koťat z Malíkova, kde je ne-
zodpovědný pán nechal množit, aniž 
by jim zajistil alespoň žrádlo. Mám zde 
už druhý vrh. Tentokrát jsme je vzali  
i s kočkou, aby se situace již neopakova-
la. Je zbytečné, aby bezprizorní koťátka 
a kočky venku trpěly. Je lepší populaci 
regulovat a kastrací zabránit množení. 

My sami máme sedm svých koček, 
všechny vykastrované a jsme naprosto 
spokojení a myslím, že spokojené jsou 
i naše kočky, drží se více doma, nepe-
rou se tolik s ostatními kočkami a myši 
stále chytají.
Jak se vám líbí v Nové Vsi?

Novou Ves jsme si vybrali, proto-
že jsme chtěli žít v klidném prostředí  
a chtěli jsme velký pozemek kvůli zví-
řatům. Většinou jsme v nabídkách na-
razili na velké domy s malým pozem-
kem. Takže z této nabídky jsme byli 
nadšení, máme tu téměř tři a půl tisíce 
metrů čtverečních. Je tu krásný klid,  
s místními vycházíme dobře. A oproti 
Jindřichovu Hradci, kde jsem bydlela, 
je tu večer nádherné ticho. Moc se nám 
tu líbí.           

Podrobnosti o Cibele a způsobech 
možné pomoci na www.cibela.cz.
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Jistý člověk jménem Mogo považo-
val Vánoce za zcela bezvýznamný svá-
tek. Večer 24. prosince měl za nejsmut-
nější v roce, protože různí lidé si tehdy 
uvědomují, jak osamělí jsou, nebo si 
připomínají milovanou osobu, která 
toho roku zemřela. 

Mogo byl dobrý člověk. Měl rodinu, 
hleděl pomáhat bližním a v obchod-
ních záležitostech si počínal čestně. 
Nemohl však připustit, že lidé jsou tak 
prostoduší a věří, že Bůh sestoupil na 
zem jen proto, aby jim poskytl útěchu. 
Protože měl své zásady, nebál se ří-
kat všem, že Vánoce nejenže jsou spíš 
smutné než veselé, ale že také vychá-
zejí z nepravdivého příběhu o Bohu, 
který se proměnil v člověka. V před-
večer oslavy Kristova narození se jeho 
nejbližší – tedy žena a děti – jako vždy 
chystali do kostela. A Mogo je jako vždy 
poslal, aby šli sami, řka: „Bylo by to ode 
mne pokrytectví, kdybych šel s vámi. 

Budu tady čekat, až se vrátíte.“ Když 
rodina odešla, Mogo usedl na svou 
oblíbenou židli, rozdělal oheň v krbu  
a pustil se do četby novin. 

Brzy ho však vyrušil hluk za oknem, 
následovaný dalšími. Mogo v domnění, 
že se někdo baví sněhovými koulemi, 
přes sebe přehodil kabát a vyšel ven, 
doufaje, že vetřelci nažene strach. Jak-
mile otevřel dveře, uviděl hejno ptáků, 
kteří se ztratili v bouři a teď se chvěli 
zimou ve sněhu. Jakmile zpozorovali 
osvětlený dům, snažili se vniknout do-
vnitř, ale jak narazili na okenní tabuli, 
pohmoždili si křídla, takže nemohli 
létat, dokud se jim nezahojí. „Přece ta 
stvoření nenechám tam venku,“ po-
myslel si Mogo. „Jak jim pomoci?“ Za-
mířil k vratům garáže, otevřel je a roz-
svítil. Avšak ptáci se nepohnuli. „Mají 
strach,“ řekl si Mogo. Vrátil se do domu, 
sebral pár kousků chleba a drobky vy-
značil cestičku až k osvětlené garáži. 

Ale bez výsledku. Mogo rozevřel náruč, 
pokusil se je pobízet laskavým volá-
ním, tu a tam některého jemně popo-
strčil, ale ptáci byli ještě neklidnější, 
začali se zmítat a bezhlavě pobíhat po 
sněhu, přičemž zbytečně ztráceli tu 
trošku sil, která jim ještě zbyla. Mogo 
už nevěděl, co si počít. „Musíte mě mít 
za kohosi strašného,“ řekl nahlas. „Což 
nechápete, že ke mně můžete mít dů-
věru?“ A všecek zoufalý zvolal: „Kdy-
bych se teď mohl jen na několik málo 
okamžiků proměnit v ptáka, pochopili 
byste, že vás chci opravdu zachránit!“  
V tu chvíli zazněl kostelní zvon ohlašu-
jící půlnoc. Tu se jeden z ptáků promě-
nil v anděla a zeptal se Moga: „Teď už 
chápeš, proč se Bůh musel proměnit  
v člověka?“ A Mogo, v očích slzy, po-
klekl ve sněhu a odvětil: „Odpusť mi, 
anděli. Teď už chápu, že důvěřovat 
můžeme jen těm, kdo se nám podobají  
a zakoušejí totéž co my.“ 

Dialektologické okénko
Znáte význam následujících jihočeských nářečních výrazů? Co je to…

1) calta  a) deka   b) vánočka  c) vrchní vrstva usazeného mléka

2) klubalky a) vlněné ponožky b) škubánky  c) kolíčky na prádlo

3) švánky a) pouťové koláčky  b) brusle  c) třísky dříví na podpal

řešení: 1b, 2c, 3c

VÁNOČNÍ PŘÍBĚH
Paulo Coelho volně zpracoval povídku Paula H. Dunna „Come and Follow Me“ .
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Po rekonstrukci v roce 2018 nechala 
obec do lhotské kaple sv. Terezie vyho-
tovit i oltářní obraz. Podoba původní-
ho obrazu nebyla známa, a protože se 
v obci kdysi slavily poutě kolem 15. říj-
na, nikdo nepochyboval, že kaple byla 
zasvěcena karmelitánské řeholnici sv. 
Terezii z Avily, která žila v 16. století ve 
Španělsku a jejímž atributem je holu-
bice.

V roce 2020 pan Karl Lukas do kap-
le věnoval fotografii z jejího vysvěce-
ní dne 19. srpna 1928. Na fotografii je 
však na oltáři vyobrazena francouzská 
karmelitánská řeholnice sv. Terezie 
z Lisieux, která žila na konci 19. stole-
tí, se svými hlavními atributy – křížem  
a růžemi.

Na půdě obecního úřadu nalezl pan 
Ing. Špulák sochu sv. Terezie z Lisieux. 
Jak můžete vidět na fotografiích, tato 
socha nyní zdobí lhotskou kapli a sou-
měrně se doplňuje s křížem, který loni 
do Lhoty věnoval pan Hans Stark.

Letošní poutní mše byla obzvláště 
vydařená. Pan farář Miroslav Štrunc 
si pro nás pečlivě připravil vyprávění  
o životě obou světic. Během mše zača-
lo do kaple od jihu prudce svítit slunce,  
a jak si můžete povšimnout na fotogra-
fii, měli jsme v tu chvíli v kapli nejen 
dvě sv. Terezie, ale i „dva faráře“. 

Svátek sv. Terezie z Lisieux se slaví  
1. října. Příště tedy může poutní mše 
proběhnout v první polovině toho-
to měsíce. Jak říkal pan farář v závěru 
mše, obě svaté Terezie se spolu jistě ne-
poperou.

Kristýna Hrdinková

O dvou svatých Tereziích a poutní mši ve Lhotě
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Lidové pověsti z obce Lhota

Pověst o divokém honu 
u Gassenbauerů ve Lhotě

Byla bouřlivá noc mezi svátkem sv. 
Štěpána a Tří králů, když se větší sku-
pinka žen a dívek dostavila ke Gas-
senbauerům1, kam byly pozvány drát 
peří. Noc tmavla čím dál víc, bouře 
postupně sílila a hučela v komíně tak, 
až vyděšené ženy měly pocit, jako by 
v poryvech větru venku slyšely lidské 
hlasy a bědování. Probudily se v nich 
vzpomínky na zpola zapomenuté po-
věsti a pohádky z dob dávno minulých 
a jedna z nich váhavě začala o starých 
časech vyprávět. Následoval příběh za 
příběhem, až už bylo po půlnoci. Tu se 
teprve upomenuly na hodinu duchů, 
zmocnil se jich děs a honem pospícha-
ly domů. Čeledín je vyprovázel k brá-
ně a vystrašeným ženám se jen smál.  
Poté ještě chvíli postál před bránou  
a pozoroval oblohu. A vtom se na oblo-
ze spustil pověstný divoký hon. Obrov-
ští honci plachtili vzduchem podobní 
velikánským roztrhaným mrakům, 
ozvalo se hlasité Ha hoj, zuřivé vytí  
a kňučení strašidelné smečky, zaslechl 
hřmot loveckých zbraní, řinčení řetě-

Ve staré, německy psané lhotské kronice je zapsáno pět lidových pověstí, jejichž děj se odehrává v okolí obce. V následujících 
číslech Číměřska budeme postupně vydávat jejich překlad do češtiny. Tyto pověsti již vyšly v němčině zásluhou pana Karla 
Lukase s ilustracemi pana Hanse von Berga. Ten souhlasil s jejich otištěním v Číměřsku. 
Chtěli bychom vyzvat malé i větší čtenáře, aby nakreslili vlastní ilustrace pro český překlad těchto příběhů.

zů, dupot divokých koní. Čeledín se ale 
nezalekl a zakřičel zplna hrdla: „Hola, 
hoj!“ Pak zavřel bránu, vrátil se do svět-
nice a chystal se ostatním vyprávět, 
co se mu právě přihodilo. Ale domácí 
už mezitím zhasli lampu a šli si leh-

nout. Zničehonic lampou do světnice 
vletěla koňská noha a z půdy se ozval 
dunivý hlas: „Tady máš taky něco za 
to, žes nás tak rozparádil.“ Tu se pře-
ce jenom zalekl, otevřel okno a mrskl 
koňskou nohu ven. Vichr okno s řinko-
tem zabouchl. Když se ale otočil, ležela 
koňská noha zase uprostřed místnosti 
nedaleko lampy, a ať ji vyhazoval se-
beurputněji, pořád se vracela na stej-
né místo. Rámus probudil celý dům  
a všichni teď zděšeně sledovali čeledí-
na, který se bez sebe hrůzou třásl po 
celém těle. Pak mu nejstarší z domá-
cích poradil, ať koňskou nohu postří-
ká svěcenou vodou. Vzpomněl si totiž, 
že tak to v podobném případě udělali 
kdysi dávno za jeho mladých let. Kromě 
toho se v oněch časech musela noha 
ještě zahrabat do okapu. Čeledín celý 
rozklepaný strachy poslechl jeho rady 
a povedlo se. Konečně měl od koňské 
nohy pokoj. Kdyby ještě někdy zaslechl 
blížící se divoký hon, už by mu určitě 
neodpověděl zpupně na jeho volání.

přeložila Jitka Růžičková
ilustroval Hans-Peter von Berg

1 Bývalé čp. 15. Po požáru v roce 1877 
si Gassenbauerovi postavili o něco výše 
nový dům, v němž v současnosti bydlí 
Matějkovi.
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Mgr. Radek Kněžínek, starosta@obeccimer.cz

účetní: 
Bc. Markéta Sliacká, DiS., info@obeccimer.cz

poplatky, evidence: 
BBus Hana Králíková, poplatky@obeccimer.cz

Správa obecních lesů: 
Ing. Jan Špulák, tel: 724 524 546
e-mail: hajny-robatko@email.cz

Úřední hodiny:
Pondělí: 8,00-12,00 12,30-17,00
Úterý: 8,00-12,00 12,30-14,00 jen poplatky a EO
Středa: 8,00-12.00 12,30-17,00
Čtvrtek: 8,00-12,00 12,30-14,00 jen poplatky a EO
Pátek: není úřední den

Sběrný dvůr:
Provozní doba sběrného dvora:
Středa 15.00-17.00 h
Sobota 8.00-12.00 h
Leden a únor zavřeno, případně po dohodě se správcem dvora Pavlem Dra-
chovským, tel. 774 697 448

Obsluha ČOV v Číměři a v Sedle: 
František Staš, tel.: 774 585 144

Obsluha vodovodů ve správě obce:
Václav Votava, tel.: 606 543 873

KONTAKTNÍ INFORMACE

Pojízdná prodejna
Do Potočné, Dobré Vody a do Lhoty zajíždí pojízdná prodejna. Pokud chcete, aby zajížděla i do Vaší osady, obraťte se na 
Obecní úřad v Číměři.

Výzva novým 
přispěvatelům
Chtěli byste přispět svým tex-
tem nebo fotkou do příštích 
čísel Číměřska? Se svými ná-
pady, náměty a příspěvky se 
obracejte na Kristýnu Hrdin-
kovou: 
kristynahrdinkova@seznam.cz
tel.: 776 396 699

Prodej palivového dřeva
Obec Číměř nabízí k prodeji občanům palivové dříví z obecních lesů. Jedná se  
o již vyrobené převážně čerstvé jehličnaté dříví ve dvoumetrových délkách při-
pravené k odvozu na velmi dobře přístupných skládkách v lese i pro osobní au-
tomobil.

Cena za 1 m3 je 500 Kč bez DPH, což v přepočtu činí 320 Kč bez DPH za prosto-
rový metr.
Nabídka je platná do vyprodání zásob.

Bližší informace včetně možností dopravy podá správce obecních lesů Ing. Jan 
Špulák (tel. 724 524 546) nebo pracovníci Obecního úřadu v Číměři.

Pošta Partner Číměř (PSČ 378 32)
Alena Martínková - tel.: 384 388 889
Otevírací doba: pondělí až pátek 7:30 - 10:00, 15:00 - 16:30


